
 

Αθήνα, 22.11.2024 

 

Ερώτηση 

 

Προς τον κ. Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης & Τροφίμων 

 

Θέμα: «Κοινοτικές ενισχύσεις για φυσικές καταστροφές, από αδιάθετα αγροτικά 

κονδύλια» 

Ένα από τα εντονότερα προβλήματα που αντιμετώπισε ο πρωτογενής τομέας φέτος, 

είναι αυτό των έντονων καιρικών φαινομένων και ειδικότερα αυτό της 

παρατεταμένης ανομβρίας, που οδήγησε σε μία σειρά καλλιέργειες (βαμβάκι, 

αραβόσιτος, αμπέλι, ηλίανθος, δενδρώδεις, κ.α) σε πολύ χαμηλές αποδόσεις με 

αρνητικό αντίκτυπο στο αγροτικό εισόδημα. 

Ειδικότερα για την ελαιοκαλλιέργεια, που αποτελεί τη βασική πηγή εισοδήματος για 

τους παραγωγούς σε πολλές περιοχές της χώρας, όπως τονίζεται χαρακτηριστικά σε 

πρόσφατη επιστολή της Εθνικής Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισμών (ΕΘΕΑΣ): 

 «Αυτός ο συνδυασμός ασυνήθιστων κλιματικών συνθηκών, είχε προκαλέσει έντονο 

υδατικό στρες, ιδιαίτερα σε μη αρδευόμενες περιοχές, όπως είναι οι ορεινές και 

νησιωτικές όπου βρίσκεται μεγάλο μέρος από τα εκατομμύρια  ελαιόδεντρα της 

χώρας.   Επακόλουθο αυτών των εξαιρετικά δυσμενών συνθηκών, είναι η 

συρρίκνωση του ελαιόκαρπου, η  καρπόπτωση και εκτεταμένες ξηράνσεις των 

βλαστικών μερών, ζημιές μη αντιστρέψιμες από τις λίγες βροχοπτώσεις των 

τελευταίων ημερών.   

Τα ανωτέρω προβλήματα, συναντώνται στις μεγαλύτερες ελαιοπαραγωγικές 

περιοχές της χώρας, με τους καλλιεργητές ελιάς  να βρίσκονται αντιμέτωποι με 

σημαντικές απώλειες στην παραγωγή τους και ως εκ τούτου με μεγάλη απώλεια του 

εισοδήματός τους, κρίσιμο για την επιβίωσή τους. Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία 

των ελαιοπαραγωγικών συνεταιρισμών μελών μας, από όλες τις ελαιοκομικές 

περιφέρειες της χώρας, έχουν δημιουργηθεί δύο είδη ζημιών: 

α) Ποσοτικές ζημιές: Η μείωση της παραγωγής ελαιόλαδου και της βρώσιμης ελιάς 

κυμαίνεται από 25-40 % και σε ορισμένες περιοχές σε μεγαλύτερα ποσοστά. Με βάση 

αυτά τα στοιχεία οι ελαιοκομικοί συνεταιρισμοί εκτιμούν πως η μείωση στο 

ελαιόλαδο θα ανέλθει σε 50-60.000 τόνους. 

β) Ποιοτικές ζημιές: Οι καρποί που συγκομίζονται έχουν μικρότερο μέγεθος, ένεκα 

της αφυδάτωσης και δεν βοηθούν τους παραγωγούς να «αγγίξουν» τα μεγέθη και τις 



ποιοτικές αποδόσεις μιας κανονικής  ελαιοκομικής χρονιάς, οι οποίες είναι σημαντικά 

μικρότερες». 

Ταυτόχρονα, πρόσφατα οι εκπρόσωποι των κρατών μελών της ΕΕ στην Ειδική 

Επιτροπή Γεωργίας ενέκριναν τη δυνατότητα στα κράτη μέλη που έχουν αδιάθετα 

κονδύλια αγροτικής ανάπτυξης από την προηγούμενη προγραμματική περίοδο να 

αντιδρούν γρήγορα και με ευελιξία στις συνέπειες των πρόσφατων φυσικών 

καταστροφών. Αυτό θα επιτρέψει στις χώρες της ΕΕ να χρησιμοποιήσουν τα 

αδέσμευτα κονδύλια αγροτικής ανάπτυξης 2014-2020, παρέχοντας επείγουσα 

βοήθεια σε αγρότες, δασολόγους και επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από 

καταστροφές που σχετίζονται με την  κλιματική κρίση και έχουν συμβεί από την 1η 

Ιανουαρίου 2024, γεγονός που θα συμβάλει στην επισιτιστική ασφάλεια και θα 

αντιμετωπίσει εκ των προτέρων τη δυνητική διαταραχή της αγοράς λόγω των 

επιπτώσεων των φυσικών καταστροφών.  

Προκειμένου να επιτευχθούν οι στόχοι αυτοί και παράλληλα να διασφαλιστεί μια 

σχετικά απλή διαχείριση που θα επιτρέπει την ταχεία παροχή της, η στήριξη θα λάβει 

τη μορφή εφάπαξ κατ’ αποκοπή ποσού (μέγιστο ποσό στήριξης τα 42.000 € ανά 

δικαιούχο). 

Επειδή οι μειωμένες ποσοτικά και ποιοτικά αποδόσεις σε μία σειρά καλλιεργειών και 

ειδικά στην ελαιοκαλλιέργεια λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας έχουν έντονο 

αρνητικό αντίκτυπο στο εισόδημα των παραγωγών 

Επειδή ο σημερινός Κανονισμός του ΕΛΓΑ δεν καλύπτει αυτές τις απώλειες 

εισοδήματος 

Επειδή παρά τις επαναλαμβανόμενες διακηρύξεις όλων των Υπουργών Αγροτικών 

Ανάπτυξης και Τροφίμων τα τελευταία πέντε (5) χρόνια ότι επίκειται τροποποίηση 

του Κανονισμού του ΕΛΓΑ ώστε να συμπεριλάβει στα αίτια αποζημίωσης και αυτά 

της κλιματικής αλλαγής, δεν έχει ολοκληρωθεί έως σήμερα, με αποτέλεσμα να μην 

αποζημιώνονται οι παραγωγοί 

Επειδή η στήριξη των παραγωγών από τις συνέπειες των έντονων καιρικών 

φαινομένων αποτελεί αδήριτη ανάγκη για την οικονομική επιβίωση τους και την 

προστασία του κοινωνικού ιστού της υπαίθρου 

Ερωτάται ο Υπουργός: 

1. Ποιο το ύψος των αδιάθετων ποσών του προηγούμενου Προγράμματος 

Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014-2020; 

 

2. Ποιος ο σχεδιασμός του Υπουργείου για την ορθότερη και αποδοτικότερη 

αξιοποίηση των ποσών αυτών, στα πλαίσια των δυνατοτήτων που παρέχονται 

από την ΕΕ; 

 

 



3. Προτίθεται μετά την ψήφιση του σχετικού Ευρωπαϊκού Κανονισμού να προβεί σε 

τροποποίηση του ΠΑΑ ώστε να συμπεριληφθεί μέτρο που να αφορά αποζημίωση 

για τους πληττόμενους παραγωγούς και ιδίως τους ελαιοκαλλιεργητές από την 

παρατεταμένη ξηρασία λόγω κλιματικής αλλαγής που παρατηρήθηκε φέτος; 

 

Ο ερωτών Βουλευτής 

Ζεϊμπέκ Χουσεΐν 


